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sboru Českobratrské církve evangelické v Ostravě

JAN ÁMOS KOMENSKÝ
NA RYTINĚ MAXE ŠVABINSKÉHO, NAROZENÉHO  17. ZÁŘÍ 

PŘED 140 LÉTY
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ro ilustraci tohoto textu 
z   evangelia mi nejdříve 

dovolte tři historické poznámky:
1. Máme i v ostravském sboru 

lidi, kteří zažili polskou okupaci 
v  roce 1938. Poláci tehdy zabrali 
nejen Těšínské Slezsko, ale 
i velkou část Ostravy, a pamětníci 
s   dodnes živou trpkostí 
vzpomínají, jak si při odsunu 
mohli vzít jen to nejnutnější, jak 
na ně zlobně křičeli jejich bývalí 
sousedé, od kterých by to nikdy 
nečekali atd. atd. Jak se to mohlo 
stát?

2. Pro mnohé tehdejší Poláky 
v tom asi bylo kus zadostiučinění 
za události, které byly v roce 1938 
ještě živé v povědomí, ale dnes už 
skoro žádné pamětníky nemají 
(a proto nám pak polská okupace 
1938 připadá ještě více 
nepochopitelně nepřátelská), totiž 
když v   roce 1919 v   rámci 
Sedmidenní války táhly 
československé jednotky „mnoho 

kilometrů“ za polské hranice, 
a konflikt měl desítky obětí a vedl 
k   posunu demarkační linie 
v   neprospěch Polska. Pro tisíce 
rodin to musel být kus bolestné 
historie (proč k   tomu muselo 
dojít?  mělo to smysl?), která byla 
jen navenek překryta mírovou 
dohodou.

3. A teď k tomu přiřadím jedno 
datum asi dost nečekaně.  Od 
roku 2012 se v  médiích objevuje 
stále více zpráv o nekvalitních 
polských potravinách. Když si ta 
slova zadáte do internetu, 
vyjedou vám desítky odkazů. 
Mnohokrát se tam objevují 
dokonce slova, že „v   polských 
potravinách byly objeveny život 
ohrožující látky“, že „jsou 
rizikovější“ apod.  Zdá se mi, že 
se zde rozhořela obchodní 
a mediální válka. 

Ptáte se možná, proč tyto tři 
události řetězím?  Ideologická 
válka přece není totéž  co válka 

Biblický úvodník
Slyšeli jste, že bylo řečeno otcům: ‚Nezabiješ! Kdo by zabil, bude vydán 
soudu.‘ Já však vám pravím, že již ten, kdo se hněvá na svého bratra, bude 
vydán soudu; kdo snižuje svého bratra, bude vydán radě; a kdo svého bratra 
zatracuje, propadne ohnivému peklu.

 Mt 5,21-22

P
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skutečná. Můžeme být přece rádi, 
že ve třetím bodě nejde o konflikt 
ozbrojený, že jde jen o peníze. 
Ježíšovo slovo z   evangelia nás 
však učí, jak má k sobě blízko to, 
když proti někomu sočím jen 
slovy, a když pak někdy ve 
vyhrocené situaci vezmu i nůž 
a vrazím mu ho do zad. 

Nejsem historik, a k   mým 
myšlenkovým pochodům byste 
mohli říct, že věci lze vidět i jinak. 
Ale vidíte prosím za nimi to 
hlavní, co chci říct? Že si pole 
k  nenávisti a někdy i k  neštěstí 
připravujeme mnoha drobnými 
špatnými myšlenkami a špatným 
běžným jednáním, a že tyto 
maličkosti mohou v   ubližující 
konflikt přerůst někdy tak rychle 
a  nečekaně, že pak následně ani 
nerozumíme tomu, jak se to 
mohlo stát? Ani nevíme, jak 
k   tomu dojde, že se malý 
plamének rozhořel zničujícím 
ohněm. Ježíš nás na to riziko 
upozorňuje.

Pochybuji, že se dá udělat 
pořádek v   dějinách, a vytvořit 
dějepis tak, aby se k   němu 
přiznaly obě strany dřívějších 
konfliktů. Pochybuji, že si 
dovedeme udělat pořádek v tom, 

jak nás ovlivňují média, zda 
dovedeme rozpoznat například 
ve zprávách o potravinách míru 
jejich objektivity. Ale na tom prý 
tolik nezáleží. Ježíš  jinde řekl, že 
nás neznečišťuje, co do nás vchází 
zvenku (Mk 7,18-23). V   sobě si 
máme udělat pořádek. Máme si 
hlídat, jaké myšlenky v   nás 
vzcházejí, jaká slova z   nás 
vycházejí. Důraz dnešního 
evangelia je v tom, že už na těch 
zdánlivě malých slovech a činech 
záleží - v   rodině, mezi kolegy 
a   sousedy. Abychom se pak 
jednou nemuseli divit. Přičemž 
slovíčko „jednou“ zde má dva 
významy. Abychom už  nikdy 
nebyli překvapeni nějakým 
dějinným konfliktem. Ani se 
nemuseli divit jednou při 
posledním soudu. 

(P.S.: úvodník jsem původně psal 
pro českotěšínský sborový časopis, 
když jsem přemýšlel, jaké téma je pro 
oba sbory společné)

         Aleš Wrana
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Ze sborového života

MODLITEBNÍ OKÉNKO
✤ Děkujme Pánu za milostivou ochranu o prázdninách a o dovolených, 

za možnost odpočinutí od všedních starostí a čerpání nových sil. 
Prosme za povzbuzení a novou sílu ve službě jeho království, za 
obnovu svých myslí, ať máme jasnou představu o tom co je dobré, 
Bohu milé a dokonalé. ( Ř 12,2 )

✤ Děkujme za proběhlou partnerskou konferenci a modleme se za 
přípravu další, která bude u nás v Ostravě.

✤ Chvalme Pána za všechny akce, kterým žehnal o prázdninách, za 
zasetí zrnek víry a povzbuzení, prosme jej ať dokážeme účinně 
spolupracovat na jeho díle. 

✤ Nezapomínejme na potřebné. Vyprošujme pro ně pomoc 
a požehnání, pro v moci postavené moudrost a ochotu jim pomoci 
a pro nás poznání jak můžeme pomoci sami. Modleme se za 
požehnání pro Ostravské středisko Diakonie, které bylo na začátku 
prázdnin vykradeno.

✤ Modleme se za náš národ a zemi. Za vládu práva a spravedlnosti. Ať 
zlo je potíráno a dobro prosazováno. Ať jsou do nových voleb 
navrhováni kvalitní a čestní kandidáti.

✤ Prosme také za situaci ve světě. Za ukončení válek, násilí, 
náboženské nenávisti. Mysleme na trpící pro víru, běžence, křesťany 
vězněné a vyháněné ze svých domovů.

✤ Vyprošujme od Pána ochranu před nepřízní počasí a katastrofami.
ms
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Jaroslav Jonšta2 3.9.1922
Libuše Hošková2 5.9.1925
Eva Kubíčková2 9.9.1937
Drahomíra Bergrová   2 12.9.1922
Lubomír Hána2 16.9.1922
Oldřich Zbíral2 19.9.1927
Jana Hašková2 23.9.1938

CÍRKEVNÍ SŇATKY V SRPNU
Michaela Tvarůžková a Petr 
Kazda
Josefína Nesvadbová a Michal 
Vaško

Narozeniny zveřejňujeme podle klíče: 10, 
20, 30, 40, 50, 55, 60, 65, 70, 75, 76, 77...
Respektujeme, pokud nahlásíte kazatelům, že 
si zveřejnění nepřejete.

VÝZNAMNÉ NAROZENINY V ZÁŘÍ

TÁBOR 2013
Dne 6. 7. 2013 začínal tábor ČCE. Jelo se do Stříteže nad Bečvou. Byl 
zrovna jeden z těch teplých dní a tak byla cesta fajn. Jakmile jsme přijeli 
do stanice Stítež nad Bečvou, tak   nás rozdělili do skupin a jelikož byl 
letošní tábor na téma Bojujte, bojujte dál - povstání makabejských za 
svobodu víry, tak jsme se měli jmenovat podle Judových přátel a proto 
byly skupinky pojmenovány takto: Zelení - Šimeón, Červení - Eleazar 
(později přejmenováni na Eleazaret ) a Žlutí - Jónatán. Teď vysvětlím 
proč byl Eleazar mezi který jsem patřila i já, přejmenován na Eleazaret. 
Tahle skupinka byla celá až na jednoho člena zraněná. Během tábora se 
toho stalo hodně. Letos se nám tábor náramně vydařil. Celý tábor bylo 
hezky až na pátek kdy pár hodinek pršelo. A protože bylo tak teplo tak 
jsme se tam téměř každý den koupali v řece. Nejteplejší den byl den 
kdy byl celodenní výlet. Každé ráno byly ranní rozcvičky. Nejnáročnější 
rozcvičku měl Samuel Mach, protože jsme s ním hodně běhali. Potom 
se vedoucí dělili i o to, kdo bude jaký den vařit protože se letos nenašel 
kuchař. Nejlepší obědy vařil Michal Sabó. Ten den kdy pršelo se trochu 
rozvodnil potok a odnesl nám nějaká mléka. Poslední den byla dražba 
jídla. Nejdražší věc byl Libanonský chleba který stál 400 dřepů a koho 
jiného než mě. Dohromady jsme na dražbě udělala 620 dřepů. Ale ten 
chleba za to stál. Myslím že letos byl super tábor.
     Hezký den

                       Anna Sabóová

Ewa
Rectangle
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K zamyšlení a diskusi
II. VEČEŘE PÁNĚ V PRAKTICKÝCH OTÁZKÁCH

II. ZÁKLADNÍ PRVKY LITURGIE

1. Liturgické provedení večeře 
Páně musí být v souladu 
s   ustanovením večeře Páně 
(Augsburgské vyznání, článek 10, 
13 a 24). Z toho pro evangelickou 
bohoslužbu plynou následující 
prvky:
✤ slova ustanovení (v biblickém 

znění)
✤ udílecí formule
✤ podávání chleba a vína
✤ modlitba (Otčenáš, nebyl-li 

zařazen již na jiném místě 
bohoslužby)

✤ díkůvzdání a
✤ chvály.

S večeři Páně je neoddělitelně 
spojeno zvěstování spásy Ježíše 
Krista a odpuštění hříchů.

Na základně těchto prvků 
existuje smysluplná variační šíře 
v  provedení. Je však přitom třeba 
dbát následujících zásad: Při 
slavení večeře Páně musejí zůstat 
zřetelné základní části, 
odpovídající slovům ustanovení. 
Obec nesmí být přetěžována příliš 
mnoha a překvapujícími 
inovacemi. Svoboda v provedení 
musí odpovídat schopnosti 
k   provedení. Odpovědné 

uspořádání, vázané na základní 
části, je rovněž požadavkem 
ekumenickým. Znovuzařazení 
večeře Páně do nedělní bohoslužby 
vyžaduje nové promyšlení, jak 
provádět celou bohoslužbu.

2. Prosba o Ducha svatého pro 
shromážděné kolem stolu Páně 
a  pro celou církev během slavení 
večeře Páně naprosto zapadá do 
reformačního pojetí večeře Páně. 
Vyjadřuje, že přítomnost Páně pro 
nás skrze Ducha svatého (LK 13) 
se děje z jeho pouhé milosti a že 
víra, přijímající Pána, je působena 
jeho Duchem (epiklese).

3. Při zavedení eucharistické 
modlitby (anamnese) do liturgie je 
nutno dbát jejího původního 
smyslu. Bezprostřední souvislostí 
se slovy ustanovení (1K 11,24) 
dostává eucharistická modlitba 
svůj  liturgický smysl. Je to 
doxologická rekapitulace dějin 
spásy, která ozřejmuje, že slova 
ustanovení mají charakter 
přiřknutí daru. Zapojením do díků 
a chvály jsou chráněna proti 
nedorozumění, že jde o pouhý 
historický citát.

http://www.evangnet.cz/texty:leuenberska_konkordie
http://www.evangnet.cz/texty:leuenberska_konkordie
http://www.evangnet.cz/bible?b=1kor11%2C24
http://www.evangnet.cz/bible?b=1kor11%2C24
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4. Symbolické úkony, přistupující 
k nepominutelným součástem 
liturgie večeře Páně, mají své 
oprávnění v přání utvářet 
bohoslužbu tak, aby byla 
prožívána celostně. Pozdravení 
pokoje např. je znamením pokoje 
s   Bohem a pokoje mezi sebou 
a   společenství, které při večeři 
Páně zažíváme. Takové úkony 

bývají též inspirovány 
e k u m e n i c kým i k o n t a k t y 
a bohatstvím a pestrostí, které tyto 
kontakty prostředkují. Hranice 
takového rozšiřování o symbolické 
úkony však leží tam, kde již se 
nedostává ke slovu a k projevu 
prostý základní smysl večeře 
Páně.

CO JE ŽIVOTNÍ ÚROVEŇ?
Tuto otázku si jednou ve svých úvahách kladl politický spisovatel na 
vlnách RSE československé stanici Ferdinand Peroutka. Pravil, že 
není snadné definovat, co je životní úroveň, ale že takhle by se to 
dalo charakterizovat:

1. je to právo žaludku být nasycen;
2. právo mozku vědět;
3. právo nervů vyjádřit to, co cítí.
K tomu si dovoluji F. Peroutku doplnit, patrně by s tím souhlasil, 

mít střechu nad hlavou. Za vlády komunistů se říkalo, že jsou tři 
stupně blahobytu: 1. mít vlastní auto; 2. mít vlastní chatu; 3. mít 
vlastní mozek. Dnešním lidem ve většině případů stačí mít právo 
žaludku být nasycen. Právo mozku omezují na reklamy Kauflandu, 
Teska, rádio Impuls, Frekvenci 1, televizi Nova, Óčko, Primu, 
časopisy Blesk, AHA, atp. Právo nervů pak omezují na nadávání 
politikům. Studovny – knihovny jsou málo navštěvovány (tak ještě 
studenty před zkouškami), kostely poloprázdné, někde skoro 
prázdné, mládež vzdělání omezila (ve většině) na ovládání mobilu 
a internetu.

Bez vzdělání se ovšem nehneme z místa, byť by například volby 
řádné či předčasné byly každým rokem. Německý diktátor Adolf 
Hitler pravil: „Jaké štěstí pro vládce, že lidé nepřemýšlejí.“

     Břetislav Maněk
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Když stojím v kostele a uvědomím 
si, že se tu věřící scházejí už  112 
let, každou neděli bez přestávky, 
to už je asi 6000 krát po sobě… 
Když sedím u stolu v presbyterně, 
a dojde mi, že se tady každý týden 
scházejí nad biblí lidé už po 
několik desetiletí… - Potkal jsem 
mladého muže, který chodil na 
setkání mládeže asi před 12 lety, 
ptal se mě s  údivem: „Vy se ještě 
pořád scházíte každé úterý od 19 
hodin?“

Četl jsem (v bulvárním Blesku – sic!) 
zajímavý  vtip. „Modlil jsem se 
k  Bohu, aby mi dal bicykl. Až po 
dlouhé době modlení jsem pochopil, 
že takto to nefunguje. A tak jsem kolo 
ukradl a modlil se k  Bohu, aby mi 
odpustil.“ – Zkuste přemýšlet, které 
slabině našeho vyznávání vin se 
tento vtip vysmívá? – Můžeme si 
zkusit odpovědět na otázky. Ta první 
je: Ten muž prosí o odpuštění svého 
hříchu. Je každému, kdo o toto prosí, 
odpuštěno..? - Druhá:  Někdy 
říkáme, že Bůh nám naše hříchy 
odpouští natolik, nakolik jich 
upřímně litujeme. Upřímná lítost že 
je podmínkou. A toto už stačí? Vždyť 
ten muž možná svého hříchu 
i  upřímně lituje. Lituje toho, že to 
kolo musel ukrást. – A tak nezbývá 
než dodat: k   vyznání hříchu musí 

patřit i „účinná lítost“. Totiž že 
v   rámci své lítosti také napravíme 
následky svého hříchu, nakolik je to 
v   našich silách. Ten člověk kolo 
vrátí… Jinak je naše praxe 
vyznávání hříchu opravdu směšná.

Setkal jsem se během svého 
farářského působení s   mnoha 
lidmi, kteří se chtěli stát křesťany. 
Bylo jich určitě několik desítek. 
Mnohé z nich jsem i pokřtil. Díky 
Bohu si proto nemyslím, že víra už 
dneska nikoho nezajímá. Větší 
nesnáz nastává tehdy, když se 
takoví lidé mají zapojit do církve – 
aby spolurozhodovali při 
sborovém shromáždění, aby platili 
salár apod.

Psycholog ji po několika sezeních 
poradil, aby od svého manžela odešla. 
Já jsem ji řekl, že si myslím, že má 
u  svého muže zůstat. Co však je mé 
slovo proti radě odborníka? V našem 
pronárodě je totiž především 
psycholog odborníkem na lidské 
vztahy, a on většinou dokáže opravdu 
chytře poradit… 

Když sleduji, jak se vymlouvá 
před soudem David Rath, stydím 
se za nás za lidi. Jak je možné 
slovy zastřít realitu, která se mi 
nehodí, a snažit se vytvořit novou. 
A říkám si, že takhle trapně 

CO MĚ JEN TAK NAPADLO
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vypadáme asi my všichni před 
Pánem Bohem, když si 
omlouváme své špatné činy, 

šikovně a suverénně je zlehčujeme 
a odvysvětlujeme. 

aw

Na seniorátní rodinné dovolené ve Velkých Karlovicích nás bylo letos přes 50
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PROGRAM VE SBORU – ZÁŘÍ

úterý 3. září2 2 9:00 Kavárnička
středa 4. září2 2 17:00 biblická hodina 19:00 staršovstvo 
2 2 2 20:00 sborový čas modliteb
čtvrtek 5. září2 2 17:00 mladší mládež

NEDĚLE 8. ZÁŘÍ # 8:30 BOHOSLUŽBY RODINNÉ S VEČEŘÍ PÁNĚ
# PO NICH BESEDA O PRÁZDNINOVÝCH AKCÍCH S OBĚDEM

středa 11. září2 2 17:00 biblická hodina 20:00 sborový čas modliteb
čtvrtek 12. září2 15:30 konfirmační cvičení, 17:00 mladší mládež

NEDĚLE 15. ZÁŘÍ#  8:30 BOHOSLUŽBY

úterý 17. září2 2 9:00 Kavárnička 19:00 starší mládež
středa 18. září22 17:00 biblická hodina 20:00 sborový čas modliteb
čtvrtek 19. září2 17:00 mladší mládež

NEDĚLE 22. ZÁŘÍ# 8:30 BOHOSLUŽBY

úterý 24. září2 2 19:00 starší mládež
středa 25. září 22 17:00 biblická hodina 20:00 sborový čas modliteb
čtvrtek 26. září 2 15:30 konfirmační cvičení, 17:00 mladší mládež

NEDĚLE 29. ZÁŘÍ# 8:30 BOHOSLUŽBY

úterý 1. října2 2 9:00 Kavárnička 19:00 starší mládež
středa 2. října2 2 17:00 biblická hodina 20:00 sborový čas modliteb
čtvrtek 3. října22 17:00 mladší mládež
pátek 4. října2 2 mládež odjíždí na Sjezd mládeže v Jindřichově 2
2 2 2 Hradci
NEDĚLE 6. ŘÍJNA # 8:30 BOHOSLUŽBY RODINNÉ; 
# PO NICH BESEDA S PAVLEM RUMLEM, VOJENSKÝM KAPLANEM

Termíny dorostu budou upřesněny.
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INFORMACE O SBORU
SLUŽBY, které vám, vedle pravidelných shromáždění, rádi poskytneme (podrobnější 
informace u faráře):
• duchovní rozhovory
• lekce uvedení do křesťanství
• texty kázání od br. faráře Wrany
• Bible a kostelní zpěvníky ke koupení
• zasílání Zpravodaje
• vysluhování Večeře Páně v rodinách u starších a nemocných
• kázání a další texty faráře A. Wrany jsou také vyvěšovány na jeho blogu

aleswrana.blogspot.com
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Fotografie prázdného křesla, kolem něhož jsou vzrušení kardinálové a hosté, 
obletěla svět. Bylo to před začátkem galakoncertu klasické hudby ve Vatikánu 

a papež František I. tím poslal jasný vzkaz, že jej ceremonie nezajímají. 
Sobotní galakoncert byl plánován od března, tedy v době ještě před 

Františkovým zvolením, a nyní musel jeden z arcibiskupů pouhou minutu 
před začátkem oznámit, že se papež kvůli „neodkladným záležitostem" nemůže 
koncertu zúčastnit. Preláti ujišťovali, že důvodem nejsou zdravotní problémy. 

Italská média okamžitě pochopila, že jde o papežův vzkaz, že když je církev 
v krizi, tak jsou přednější pastorační záležitosti než účast na koncertu. 

„Všechny nás to překvapilo," uvedl nejmenovaný vatikánský zdroj a dodal: 
„Stále jsme ještě v napětí. On se musí učit být papežem a my se snažíme 

chápat, jak to myslí." Navíc, být to v Argentině, tak by žádnou slavnostní akci 
údajně neorganizovali, neboť by dobře věděli, že by na ni 

František stejně nepřišel.




